

MARTXOAK 16 ZITUEN BATEAN

1924ko martxoaren 16a da, Angel Sopeña Tertangako zirkura gerturatu eta Frailea haitza deituriko monolitoa belarditik banatzen den mugara bideratu da. Bakarrak doa, mailu bat, iltze batzuk eta berak egindako altzairuzko pikatxoi bat daramatz. Ez daki haitzean zehar aurrera egiteko nola moldatuko den, duen prestakuntza guztia urrutiko paretei buruzko irakurketetan oinarritzen da baina inguru eta mendi hauetan ez du inork eskalatu, eta ondorioz inprobisaziora jotzen du: harri solteak kendu, iltze batzuk ezarri eta ortozik aurrera egiten saiatzen da, errazago jarraitzeko asmoz. Modu honetan, euskarri eta sostengua baliatuz, gailurrera eramango duen ibilbidea zabaltzea lortu eta bertan txartel bat eta ohar bat utzi ditu. Euskal Herriko mendietan erregistro turiko lehenengo escalada burutu berri du.

La ehungo urte geroago, ale honetako azala hogeiko hamarkadan hasiberri zen euskal escaladaren erreferentziari eskaini diogu. Iragana ezagutuz ohartu baikaitezke zergatik gurea bezalako lurralde txiki batetako mendi xumeetan hazi ziren Josune Bereziartu, Iker Pou, Rikar Otegi, Patxi Arocena, Leire Agirre, Patxi Usobiaga...

Xabi Mujika Frailea haitzara bueltatu da eta Sopeñak bizitako abentura gogora ekarri duela baliatu dugu nondik gatoitu oroitu arazteko. Honetaz gain, egungo euskal escaladaren protagonisten azterketarekin jarraitzeko, Ekaitz Maizen jardunaren oinarri diren motibazio eta sentsazioetan sakondu dugu. Teknika eta materiala aldatuz joan da, ezinezkoak ziruditen jarduera-mailak lortu dira, baina haitzezko hormek erronka berriak proposatzen jarraitzen dute.

Hain bertilakak ez diren maldetan edo bidezidor mai-lan mugitzen garenontzako, gertuko mendi inguruetan aurki ditzakegun ibilbide zirkularak proposatu ditugu. Urrunagoko beste zeharkaldi eta mendi batzuk ere gain-bebiratutu ditugu, bidaia luzeagoak antolatu ahal izango diren garaietarako. Mundu guztian zehar mugikortasun murriketekin darraigu, pandemiaren abiaduraren menpe, gure inguruneak eskaintzen dizkigun aukera amaigabeak baliatu behar ditugu indarra berreskuratu eta egonezina indargetzeko.

Etxean nahi baina denbora gehiago egoteara egokitu zaigun garai hauetan, euskal mendizaletasunaren aitzindarien historia irakurtzea aholkatzen dizuegu. Frailea haitzara buruturiko lehenengo escaladatik hamabi urtera bakarrak egin behar izan zioten aurre egungoa baino erronka samingarriago eta ankerragoari, gerrari hain zuzen. Eta mendiak mireseturiko helburu izatetik, sufrimentu, oinaze, biziaren kiro borroka eta hainbat ahalegin heroikoren agertoki bilakatzera igaro ziren.

DIRECTORA DE PYRENAICA

PYRENAICA
ALDIZKARIAREN
ZUZENDARIA

Luisa Alonso Cires

UN DIECISEÍS DE MARZO

La mañana del 16 de marzo de 1924, Ángel Sopeña se acerca al circo de Tertanga y enfila la horquilla herbosa que separa el Pico del Fraile. Va solo, lleva un martillo, unos clavos de fundición y una piqueta de acero que se ha hecho él mismo. No sabe cómo avanzar sobre la roca, toda su formación es lo que ha leído sobre escalada en paredes lejanas pero nunca nadie ha escalado por estas montañas, así que improvisa: retira las piedras sueltas, hunde algunos clavos y prueba a descalzarse para avanzar mejor. De esta manera, buscando y creando apoyos, traza la vía que le lleva a la cima, donde deja una tarjeta y una nota. Acaba de realizar la primera escalada registrada en las montañas de Euskal Herria.

Casi cien años después, dedicamos la portada al monolito que en los años veinte se convirtió en la referencia de la incipiente escalada vasca. Porque conociendo el pasado, podemos descubrir por qué de un pequeño territorio con modestas montañas salieron Josune Bereziartu, Iker Pou, Rikar Otegi, Patxi Arocena, Leire Agirre, Patxi Usobiaga...

Aprovechamos que Xabi Mujika vuelve al Pico del Fraile y rememora la aventura de Sopeña para recordar de dónde venimos. Además, siguiendo con la revisión de quienes protagonizan la escalada vasca actual, indagamos en las motivaciones y sensaciones que mueven a Ekaitz Maiz. Han cambiado materiales y técnicas, se han conseguido grados inimaginables, pero las paredes rocosas siguen planteando nuevos desafíos.

Para quienes nos movemos a ras de sendero o en desniveles menos verticales, proponemos rutas circulares sencillas alrededor de las montañas próximas. Revisamos otras travesías y montañas más alejadas para cuando se puedan plantear viajes más largos. Seguimos con restricciones de movilidad en todo el mundo, dependiendo del ritmo de la pandemia, hay que aprovechar las infinitas posibilidades que nos ofrece nuestro entorno para recuperar energía y aflojar tensiones.

En los tiempos en que toca quedarse en casa más de lo deseado, recomendamos leer la historia de los pioneros del montañismo vasco. Solo doce años después de la primera escalada al Pico del Fraile, se enfrentarían a un reto más amargo y cruel que el que vivimos actualmente, la guerra. Y las montañas dejarían de ser un destino idealizado para convertirse en escenario de sufrimiento, lucha por la vida y esfuerzos heroicos.